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6. møde .  

Tirsdag den 17. oktober kl. 13.30. 

Formanden: I skrivelse af 16. oktober 
meddeler ministeren for kulturelle anliggen- 
der under hen visning til folketingets for- 
retningsordens § 19, stk. 3, at han ønsker 
at give tinget en redegørelse om revision 
af radiospredningsloven så vidt muligt tors- 
dag den 19, oktober. 

I skrivelse af 13. ds. meddeler ministeren 
for kulturelle anliggender, at lian ønsker 
skriftligt at fremsætte 

Forslag til lov om ændring af lov om Sta- 
tens Kunstfond, 

forslag til lov om ændring af. lov om statstil- 
skud til kunstmuseer og 

forslag til lov om ændring af lov om statstil- 
skud til kulturhistoriske museer. 

Folketingsmand Dalsager har meddelt 
mig, at han: ønsker at udtræde, som medlem 
af den danske delegation til Europarådets 
rådgivende forsamling. Til i hans sted at 
indtræde i Europarådets rådgivende forsam- 
ling som nyt medlem har vedkommende 
gruppe udpeget folketingsmand Erik HOlst. 

Endvidere har medlem af folketinget 
Manchen Nielsen, meddelt, at hun efter af- 
slutningen af Europarådets rådgivende for- 
samlings 24. sessions 2. del ønsker som sted- 
fortræder at udtræde af nævnte delegation. 
Til i hendes sted at indtræde som stedfortræ- 
der i den danske delegation har vedkom- 
mende gruppe udpeget Knud Damgaard. 

De pågældende er herefter valgt. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): Jeg skal tillade mig for det 
høje folketing at fremsætte forslag til lov 
om ændring af lov om Statens Kunstfond. 

Efter § 8, stk. 3, i loven af 18. juni 1969 
om Statens Kunstfond skal loven optages til 

. revision senest i folketingsåret 1972-73. 
Det foreliggende lovforslag tilsigter en 

udskydelse af denne revision. r 

Begrundelsen , for denne udskydelse er i 
særlig grad, at jeg finder det rigtigt, at for- 
holdene omkring Den kulturelle Fond og 
den musiklov, som forventes fremsat for 

I folketinget i 1973-74, afklares, inden der 
fremsættes et egentligt revisionsforslag om 
Statens Kunstfond, idet jeg anser det for ; 
nødvendigt, at man ved revisionen betrag- 
ter lovens støtteområder i en bredere sam- 
menhæng med den støtte, der af det offent- 
lige. ydes til kunsten og kunstnerne. Endvi- 
dere finder jeg det ønskeligt, at der bliver 
lejlighed til i endnu ét år at, indhøste erfa- 
ringer inden for de nye støtteområder, som 
blev inddraget under fondets virksomheds- 
område ved 1969-loven. 

Selv om jeg således af de nævnte grunde 
finder det hensigtsmæssigt at udskyde den 
egentlige lovrevision til 1973-74, finder jeg 
det dog samtidig rimeligt, at også kunst- 
nerne f år kompensation for den almindelige 
stigning i priser og lønninger, som hår fun- 
det sted siden lovens sidste revision i 1969, 
og at dér allerede nu sker en forhøjelse a f  
fondets rådighedssum i overensstemmelse 
med de siden 1969 stedfundne pristalsregu- 
leringer. Det bør i denne forbindelse erin- 
dres, at der ingen regulering har fundet sted 
i de forløbne år, og at den foreslåede regule- 
ring ikke sker med tilbagevirkende kraft. 
Ved den egentlige revision, der skal finde 
sted i 1973-74, vil det være naturligt også at 
diskutere tilstrækkeligheden af de eksiste- 

, rende rådighedsbeløb. 
. Der skal ved en senere revision også indgå 
en vurdering af lovens virkninger for kunst- 
håndværket, den kunstneriske formgivning 
og de andre former for kunstnerisk skaben, 
som blev inddraget under fondet ved lovre- 
visionen i 1969, samt af spørgsmålet om 
disse kunstarters permanente placering 
under fondet og deres ligestilling med fon- 
dets øvrige støtteområder. ; ; 

Jeg føler trang til ved denne lejlighed at 
nævne brugskunstens placering i vort sam- 
fund i dag og den betydning, den i takt med 
den stigende velstand har fået. Det er min 
opfattelse, at efterspørgslen efter frembrin- 
gelser, der afspejler én vis kreativ virksom- , I I , 
hed bag fremstillingen, er stigende, og at 
det er. vigtigt, àt der kommer et bredere 
samarbejde i gang mellem erhvervslivet og 
kunstnerne. Gennem brugskunsten har man 
fået et godt 홢 redskab til at udvikle en længe 
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[Ministeren for kulturelle anliggender.] 
savnet forståelse 'og interesse for kunstneri- 
ske .frembringelser af enhver art. Det må 
stadig være en naturlig opgave for det of- 
fentlige at støtte denne side af kunsten. 

Endvidere vil det være rigtigt endnu en- 
gang at se- på administrationsformen i fon- 
det, ligesom man i forbindelse med diskus- 
sionen om de livsvarige ydelser på finanslo- 
ven bør se på hele fondets støttesystem,, så- 
ledes som det ér nedfældet i bémærknin- 
gerne til 1964-Ioven. Fra forskellig side har 
det været fremme, at kunstnerstøtten burde 
ydes . alene i form af arbejdsopgaver som 
betaling for et kunstnerisk arbejde, idet 
man på denne måde mener bedst at stimu- 
lere kunstnerne i deres arbejde. 

Det er; min opfattelse, at drøftelserne af 
disse spørgsmål må ske på grundlag af 

, bemærkningerne til 1964-lovforslaget. Lo- 
ven bygger på et fleksibelt støttesystem 
omfattende både støtte i form af arbejdsop- 
gaver og støtte i form af legatydelser og fa- 
ste ydelser på finansloven. Selv med beva- 
relsen af dette system kan det dog være 
rimeligt at overveje, om ydelserne på finans- 
loven burde lægges helt ind under kunst- 
fondet og administreres alene. derfra . og 
naturligvis også, om ydelserne er hensigts- 
mæssige i deres nuværende form, og om man 
kan finde frem til en større fleksibilitet: i 
støtteordningerne. 

Lovgivningen om Statens Kunstfond bør 
fortsat hvile på principperne for 1964-loven. 
Det. forekommer mig fortsat rigtigt, at støt- 
ten ti l  den skabende kunst er samlet linder 
en fælles lovgivning, idet baggrunden for 
statens ydelser kan og bør behandles efter 
samme hovedretningslinier. 홢. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til det høje folketings velvillige 
b e h a n d l i n g . .  ' 홢 

:. Endvidere skal jeg tillade mig for det høje 
folketing at fremsætte forslag til lov om æn- 
dring af lov,, om statstilskud til kunstmuseer.. . 

Efter § 8, stk. 3, i den gældende lov nr. 118 
af 15. april 1964 med senere ændringer skal 
der i indeværende folketingsår fremsættes et 
revisionsforslag. I bemærkningerne til for- 
slaget til den sidst vedtagne lovændring (lov 
nr. U72 af 28. april. 1971) er det anført, at 
loven skal forelægges til revision i folke- 
tingsåret 1972-73 med henblik, på ændring 

af de i lovens § 5, stk. 1̂  nævnte satser. 
G-runden til, at den seneste museumslov 홢 
ligesom de tidligere 홢 indeholder en be- 
stemmelse om revision af tilskudsbestem- 
melsen i § 5, stk. 1, er, at man med relativt 
korte intervaller må regulere de ikke-pri- 
stalsregulerede driftstilskud, som staten 
yder til kunstmuseerne. 
; Driftstilskuddene til, disse ydes med 
samme beløb som de tilskud, museerne får 
fra stedlig side. Hvis det stedlige tilskud er 
over. 20.000 ki'., kan statstilskuddet dog 
ikke overstige 125 pet. af de stedlige til- 
skud, der blev ydet i finansåret 1969-70 (det 
såkaldte basisår). Der er endvidere i loven 
en bestemmelse om, at der ikke kan ydes 
det enkelte museum mere end 200.000 kr. 
uden særlig bevilling på finansloven. / 

Foruden disse almindelige driftstilskud ' I ' . . 
ydes der kunstmuseerne'hver et særligt til- 
skud til kunstindkøb på 20 pet. af statens 
almindelige driftstilskud, dog mindst 10.000 
kr. og højst 20.000 kr., og der kan endvidere 
gives tilskud til afholdelse af kulturelle ar- 
rangementer i samme omfang, hvori der 
ydes lokale tilskud til dette formål. Statstil- 
skuddet hertil kan dog ikke overstige 10 
pet. af statens almindelige driftstilskud og 
må højst udgøre 10.000 kr. 

Revisionsbestemmelsen sigter i første 
række på, à t. basisåret -r-. for at sikre en 
rimelig fælles udvikling, af de stedlige: t i l -  
skud og statens tilskud 홢 jævnligt ændres, 
En flytning af basisåret fra 1969-7Q til 1970 
71 ville medføre umiddelbare merudgifter 
på 69.000 kr., Og merudgifterne kan andrage 
yderligere 81.000 ler., såfremt de stedlige til- 
skud til museerne senere forhøjes ud over de 
hidtidig ydede -belpb, En flytning af basiså- 
ret fra 1969-70 til 1971-72 ville medføre en 
umiddelbar forøgelse af: statstilskuddét på 
184.000 kr., og den mulige senere 'yderligere 
forøgelse ville andragê 157.000 kr. 

Som følge af den stedfindende finanspoli- 
tiske stramning og af hensyn til, at overve- 
j eiserne omkring opgave- og byrdefordelin- 
gen mellem stat og kommuner endnu ikke er 
tilendebragt, må j eg, anse det for rigtigst at 
udskyde én revision af loven til folketingså- 
ret 1973-74. 

Jeg skal i denne forbindelse gøre opmærk- 
som på, at der ved den sidste revision af 
. loven i 1971 blev fremsat ønske af det da- 
værende; - folketingsudvalg om, at der blev , . . , I ' ' 홢 


